
Anketa o vajeniškem vprašanju 
Delavska zbornica v Ljubljani je sklicala 

posebno anketo o vajeniških vprašanjih. Ta 
anketa se je vršila 25. marca v dvorani De
lavske zbornice in so ji prisostvovali zastop
niki zbornice TOI, zastopniki strokovnih or
ganizacij mojstrov in delavstva, voditelji 
strokovnih nadaljevalnih šol in tudi zastop
nik sekcije JUU za dravsko banovino. 

Na tej anketi je bilo podano sledeče naše 
stališče: 

Sekcija JUU za dravsko banovino po
zdravlja sklicanje današnje ankete kakor 
tudi vsako stremljenje merodajnih faktorjev, 
povzdigniti moralno vzgojo in praktično iz
vežbanje vajencev, ki bodo kot pomočniki in 
mojstri v svoji stroki napredovali le tedaj, če 
se bodo teoretično izobrazili v strokovno na
daljevalnih šolah, praktično pa izvežbali v 
delavnicah, urejenih v samostojnih šolskih 
zgradbah. Pogoj za' izvedbo programa, ki je 
predložen današnji anketi mora biti: 

Pedagoško  didaktična in strokovna iz
obrazba vseh učiteljev. Tudi učitelji z aka
demsko izobrazbo bodo mogli uspešno vo
diti strokovne nadaljevalne šole in na njih 
z uspehom poučevati le tedaj, ako se bodo 
v posebnih pedagoških tečajih seznanili z 
duševnostjo vajenca; saj tudi osnovno šolski 
učitelji morajo obiskovati posebne strokov
ne tečaje za izobrazbo iz tako zvanih stro
kovnih predmetov. Osnovnošolski učitelji bo
do še nadalje ostali najboljši vzgojitelji va
jencev na strokovno nadaljevalnih šolah, ker 
poznajo vajence, ki spadajo že po zakonu o 
narodnih šolah tudi po dovršeni osnovno 
šolski dobi v delokrog učiteljevega dela na 
narodnem izobraževanju. Sekcija priporoča 
spremembo členov 48. in 50. uredbe o organi
ziranju strokovno nadaljevalnega šolstva, ker 
postavljata učitelje narodnih šol na zadnje 
mesto. Tudi se ne more sekcija JUU za 
dravsko banovino strinjati z izjavami v ba
novinskem šolskem odboru za strokovno na
daljevalne šole, češ, da so učitelji narodnih 
šol, vštevši celo meščanskošolske učitelje, 
nekvalificirani. Sekcija tudi odklanja izjavo 
člana banovinskega šolskega odbora, da se je 
enkrat za vselej ugotovilo, da strokovno na
daljevalne šole niso nikak monopol za 
osnovno šolsko učiteljstvo. 

Tako mnenje o osnovnošolskem učitelj
stvu je ustvarilo popolno nepoznavanje stro
kovno nadaljevalnega šolstva. 30 letnega dela 
osnovnošolskega učiteljstva v obrtno nada
ljevalnih šolah pa ne more zasenčiti nobena 
nestvarna in neutemeljena izjava. Učiteljstvo 
je obrtno nadaljevalno šolo ustvarilo, jo or
ganiziralo in tudi še nadalje rado sodeluje 
pri reorganiziranju in napredku te panoge 
naše prosvete. 

Ker je danes na strokovno nadaljevalnih 
šolah le malo vajencev z zadovoljivo izobraz
bo, ne sme strokovno nadaljevalna šola po
stati nikaka srednja ali delovodska šola. Za
to moramo postopek pri pouku prilagoditi 
učenčevi individualnosti. Naše strokovno na

Stališče JUU sekcije za dravsko banovino 
daljevalno šolstvo ne moremo vzporejati s 
strokovnim nadaljevalnim šolstvom drugih 
držav, zlasti s češkoslovaškim, to pa zato, ker 
moramo vedno upoštevati, da prihajajo na 
strokovno nadaljevalne šole v drugih državah 
vajenci z nižjo srednješolsko izobrazbo. Na
predka v strokovno nadaljevalnih šolah ne 
bomo mogli doseči pri nas tako naglo kakor 
na Češkem. Po vzoru češkega strokovnega 
šolstva ne bomo mogli preurediti naših šol 
vsaj toliko časa, dokler bodo naši vajenci 
prihajali v obrt po večini z nepopolno osnov
nošolsko izobrazbo. Zaradi tega bi prenagel 
korak v tej smeri pomenil prej zastoj nego 
napredek. Tudi v uredbi se je zavzelo na
pačno stališče s tem, da vajenci, ki so do
vršili nižjo srednjo šolo, niso več obvezni 
obiskovati strokovno nadaljevalne šole, ker 
da so teoretično že usposobljeni za polaganje 
pomočniških izpitov. 

Vajencu je potrebna tudi etična vzgoja, 
sicer bo vklopljen v človeško družbo kot su
rova, neobdelana materija. 

Pri vzgoji in pouku vajencev moramo 
imeti v vidu zlasti deželo, ki daje v mnogih 
primerih še vedno kader zdravih, skrajno 
marljivih, vestnih, dostojnih in zlasti za prak
tične predmete zelo veščih vajencev. 

Današnja anketa naj priporoča kraljev
ski banski upravi revizijo uredbe (Službeni 
list kr. banske uprave dravske banovine, dne 
27. februarja 1935., 17. kos), ki naj se izvrši 
z zaslišanjem in upoštevanjem mnenja uči
teljev na teh šolah. Zato naj kraljevska ban
ska uprava pozove učiteljske zbore strokov
no nadaljevalnih šol, da stavijo predloge za 
primerne spremembe. Tudi učni program naj 
obdelajo lokalne učiteljske konference. To 
je potrebno, ker se bojimo, da bomo prešli 
sicer preveč v srednješolski način poučeva
nja. Vsa snov pouka mora biti podana učen
cem na lahek in razumljiv način, da jo mo
rejo vajenci dobro osvojiti in obdržati. Le 
tako je šola res koristna in so upravičeni 
tudi izdatki zanjo. Pri tej priliki moramo ugo
toviti, da je današnja strokovno nadaljevalna 
šola mnogo dražja institucija kot prejšnja, 
kljub temu, da so se honorarji osnovnošol
skemu učiteljstvu znižali. 

Uredba o strokovno nadaljevalnem šol
stvu bi morala biti samo okvirna. Le za kra
je, kjer se pojavljajo prvi početki strokovno 
nadaljevalnih šol, pomeni sedanja uredba pri
dobitev v napredku. Vse stroške nadaljeval
nih šol naj prevzame banovina, ker sicer bo
do neizvedljivi vsi načrti, stavljeni na da
našnji anketi na dnevni red. Mnoge občine 
ne zmorejo prevelikih dajatev, zato je denar
na pomoč banovine, države, trgovske in obrt
ne zbornice, industrije itd. nujno potrebna. 

Končno pripominjamo, da smatramo za 
nujno potrebno temeljito proučitev socialne
ga stanja in tudi predizobrazbe prav vseh va
jencev. Šele potem bodo dani pogoji za 
uspešno reorganizacijo strokovno nadaljeval
nega šolstva. 


